
Slovenska banovina se zaveda velike važ-
uosti slovenskega kmečkega stanu, ki je pod
Liga našega naroda in njegove bodočnosti. 
V sedanjem času bije naš slovenski kmet te
žak boj za gospodarski obstoj in napredek. 
Naša banovina mu pomaga v tem boju in 
stremljenju, kolikor je v njenih močeh. Za 
oospeševanje slovenskega kmetijstva ima v 
proračunu za leto 1940./41. 10,273.420 din. 
Rada bi v ta del proračuna postavila še večji 
znesek, pa ji razmere ne dopuščajo. To vsoto 
pa bo porabila v pospeševanje vseh panog 
našega kmetijstva. 

Glavno delo banovine za kmeta je usmer
jeno na kmetijsko 

strokovno in stanovsko izobrazbo 
ter organizacijo blagovnih in proizvajalnih 
zadrug. Na štajerskem delujejo tri kmetij
ske šole, izmed katerih bi Vinarska šola v 
Mariboru rada dobila še tretji letnik, na kar 
je bil opozorjen banski svet. Za kmetijsko 
šolstvo je dosti poskrbljeno. Priporočati pa 
bi bilo, da bi oblast tudi šla tistim na roko, 
ki te šole absolvirajo. S tem bi se doseglo, da 
bi se kmetijsko strokovno delo na vasi bolj 
dvignilo, kar se doslej ni posrečilo kljub 
vsem naporom in izdatkom. 

Živinoreja in mlekarstvo 
je druga najvažnejša postavka v kmetijskem 
gospodarstvu, ki pride v poštev prav za vse 
predele dežele. Res se čuti tu in tam pomanj
kanje dobrih bikov, katerih število bi se mo
ralo zvišati, toda priznati moramo, da vsega 
naenkrat ni mogoče storiti. Kar se pa tiče 
mlekarstva, bi bila poželjna večja podpora 
našim tozadevnim organizacijam. Novo usta
novljeni banovinski sklad za pospeševanje 
mlekarstva naj se torej v to svrho porabi. 

Delo banovine za izboljšanje kmetijsiva 
Umestna bi bila ustanovitev Zadružnih mle
karn v Mariboru in v drugih večjih krajih 
Štajerske. 

Sadjarstvo in vinarstvo 
Ti dve kmetijski panogi sta za kmeta na 

štajerskem izredne važnosti. Predvsem je 
nujna potreba, da se v Mariboru postavi silos 
za shranjevanje in shlajevanje sadja, slično 
kot imajo to Italijani v Veroni. Poleg tega je 
na štajerskem zelo velika potreba po sadnih 
sušilnicah, posebno v krajih, kjer še nobene 
ni (n. pr. Dravinjska dolina, šmarski kraji, 
Slovenske gorice itd.). Tudi sadnim škodljiv
cem, predvsem San Jose kaparju bo treba od
ločno zastaviti pot, kar je pa možno le z na
črtnim in vztrajnim delom. 

Hvalevredna je akcija banovine za podpo
ro kletarskim zadrugam. Želeti bi bilo, da se 
tudi v Mariboru in drugod osnuje nekaj slič
nega, kot je v Ormožu in Ptuju. Pri pospeše
vanju vinogradništva pa je treba opozoriti na 
to, da bi se tistim, ki imajo v svojih vinogra
dih šmarnične nasade, morala dati možnost, 
da jih nadomestijo z žlahtnimi vinskimi sor
tami. Brez podpor to kajpada ne gre. Potre
ben je tudi temeljit strokoven pouk, za kate
rega bi bili pripravni občinski ekonomi. Sklad 
za dajanje brezobrestnih posojil za obnovo 
vinogradov bi se naj porabljal v to svrho. 

Pri gozdarstvu 
gre predvsem za to, kako najti način, da se 
obvaruje lastnik lesa pred izkoriščanjem pri 
kupčiji z lesom. Mogoče bi se to dalo urediti 
s pomočjo kontrole po oblastvih, ki bi slonela 
na podlagi doseženih sporazumov za cene lesa 
s tujino. Po nekaterih krajih štajerske pri
manjkuje tudi gozdnih sadik in bi se morale 
gozdne drevesnice bolj enakomerno porazde

liti po deželi. V mislih imamo pri tem pred
vsem kraje v šmarskem okraju in gornje Ha
loze, katere bi se naj v večjem številu zasa
dile z žlahtnim kostanjem, ki v teh krajih zelo 
dobro uspeva. 

Na kaj se tudi ne sme pozabiti? 
Štajerska je vsled svoje meje na Hrvatsko 

Zagorje in Medjimurje skoraj stalno ogrože
na po raznih živalskih kužnih boleznih, ki le
to za letom povzročajo živinorejcem milijon
ske škode. Zaščitno cepljenje proti slinavki 
m parkljevki, ki se je dobro obneslo, se naj 
v bodoče izvrši takoj pri prvem pojavu te 
nevarne bolezni. Isto naj velja za vse drugo 
kužne bolezni. Delo, ki ga je na tem polju sto
rila banovina, je hvalevredno in se naj tudi 
v bodoče z vso vestnostjo v tem smislu na
daljuje. Živinorejci so pa potrebni temeljite
ga pouka na tem polju. Zato bi kazalo, da 
se nekaj absolventov kmetijskih šol izvežba 
za nekake živinozdravniške pomočnike, ki bi 
ljudem svetovali, pomagali pri porodih doma
čih živali, izvrševali skopljenje moških živali 
in kopunjenje, predvsem bi pa živinorejce 
pravočasno opozorili, kdaj je treba poklicati 
živinozdravnika. 

Ne sme se prezreti tudi važnost travni
štva, predvsem pospeševanje zasetve umetnih 
travišč, dalje na izsušitev močvirnih prede
lov (kakor n. pr. okrog Pragerskega) ter re
gulacijo rek. Podpore za pospešitev vrtnar
stva so posebno potrebni zaostali predeli Ha
loz, v šmarskem okraju ter kraji, kamor pri
hajajo tujci, to je obmejni Kozjak, Prekmur
je, Pohorje in Koroško. Vprašanje stelnikov 
je treba tudi na Štajerskem prav tako ure
diti kot v Beli Krajini, kar bo pri povečanju 
postavke za komisije za agrarne operacije 
vsekakor možno. 


